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BRMG-KRW-X.0012.38.2018 
 

Protokół Nr 56-4/2018 
z posiedzenia Komisji Zrównoważonego Rozwoju Rady Miasta Gdańska, które 
odbyło się 16 kwietnia 2018 roku (poniedziałek), rozpoczęte o godz. 16: 00, w 
sali nr 007 Nowego Ratusza, przy ul. Wały Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 
Obecni: według załączonych list obecności, które stanowią załącznik nr 1, 
załącznik nr 2 do protokołu.  
 
Na stan pięciu (5) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło pięciu (5), czyli 
było quorum do podejmowania prawomocnych opinii, wniosków i innych 
stanowisk.   
 
Posiedzeniu przewodniczył Radny Adam Nieroda – Przewodniczący Komisji 
Zrównoważonego Rozwoju Rady Miasta Gdańska. 
Po stwierdzeniu quorum, otworzył 56 posiedzenie, powitał zebranych, 
podziękował za punktualne przybycie na posiedzenie Komisji, i poinformował, że 
porządek obrad został dostarczony radnym w terminie regulaminowym. Porządek 
stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
Ponieważ nie było uwag ze strony członków Komisji do zaproponowanego przez 
przewodniczącego Komisji porządku, poddał pod głosowanie przyjęcie 
następującego porządku obrad Komisji: 
 
 

1. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 
sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – w 
zakresie działania Komisji - druk nr 1564. 

Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 

2. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 
sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2018 rok – w zakresie działania 
Komisji - druk nr 1565. 

Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 

3. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia 
pomnika przyrody - druk nr 1551. 

Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 

4. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia 
pomnika przyrody - druk nr 1552. 

Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 

5. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia 
pomnika przyrody - druk nr 1553. 

Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 

6. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia 
pomnika przyrody - druk nr 1554. 

Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
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7. Informacja na temat powtarzających się dewastacji tunelu pod wiaduktem 

Błędnik. 
Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 

 
8. Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 

 
Głosowanie: 
Powyższy porządek został przyjęty 4głosami za - jednogłośnie. 

 
 

PUNKT – 1. 
Opiniowanie projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – w zakresie działania 
Komisji - druk nr 1564. Oryginał projektu uchwały - druk nr 1564 stanowi 
załącznik do protokołu z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 23 kwietnia 2018 roku. 
Sprawa: BRMG.0006.121.2018 
Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
 
Pani Agnieszka Rawa- Główny Specjalista w Wydziale Budżetu Miasta i 
Podatków  
Referując przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 1564 - w zakresie 
działania Komisji powiedziała m.in., że są zmieniane dwa przedsięwzięcia. Jest 
zwiększany limit na rok 2019 dla zadania „Pomorskie Trasy Rowerowe o znaczeniu 
międzynarodowym” R-10 i Wiślana Trasa Rowerowa R-9 – odcinek R-10 Gdańsk” o 
kwotę 4,5 miliona złotych i jest to związane z tym, żeby uzupełnić środki na 
zadaniu, żeby można było zadanie realizować, ponieważ oferty, które wpływają 
w przetargach po prostu są wyższe niż były zabezpieczone środki w budżecie.  
 
Podobna sytuacja jest z przedsięwzięciem „Budowa układu drogowego dla 
centrum edukacyjnego przy ul. Jabłoniowej”. Tutaj jest wzrost w 2019 roku o 
kwotę 7 milionów złotych i jego realizacja będzie przedłużona też do 2019 roku. 
To są wszystkie zmiany w zakresie działania Komisji. Dziękuję bardzo. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Dziękuję bardzo. Czy są jakieś pytania?  
 
Radny Mateusz Skarbek, członek Komisji  
Jeśli o trasy rowerowe, to już jakieś oferty wpłynęły? 
 
Pani Agnieszka Rawa- Główny Specjalista w Wydziale Budżetu Miasta i 
Podatków  
W wyniku przeprowadzonego po raz trzeci przetargu na wykonawcę budowy trasy 
rowerowej wzdłuż ulicy Turystycznej i ul. Boguckiego w Gdańsku Sobieszewie 
wpłynęły trzy oferty, z których najkorzystniejsza okazała się na kwotę 14,1 miliona 
złotych. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Nie ma więcej głosów w dyskusji, przechodzimy do głosowania. 
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Ustalenia: Opinia Komisji 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały 
Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – Druk Nr 1564 - w zakresie 
działania Komisji. 
 
Głosowanie: 
Komisja 4 głosami za - jednogłośnie - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w druku Nr 1564 – w zakresie działania 
Komisji. Opinia Nr 56-4/129/6/2018 
 
 

PUNKT – 2. 
Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 
sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2018 rok – w zakresie działania 
Komisji - druk nr 1565. Oryginał projektu uchwały - druk nr 1565 stanowi 
załącznik do protokołu z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 23 kwietnia 2018 roku. 
Sprawa: BRMG.0006.122.2018 
 
Pani Agnieszka Rawa- Główny Specjalista w Wydziale Budżetu Miasta i 
Podatków  
Referując przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 1565 - w zakresie 
działania Komisji powiedziała m.in., że dokonuje się zmiany w kwocie dochodów 
i wydatków, i to są dochody i wydatki związane z zakupem nieruchomości 
pomiędzy gminą miasta Gdańska a Zborem Kościoła Zielonoświątkowego oraz 
zamiany nieruchomości między gminą miasta Gdańska a osobą fizyczną. Ponadto 
uzupełnia się środki w wysokości 989.991 złotych na prace ratunkowe Bastionu 
Artyleryjskiego Twierdzy Wisłoujście oraz zwiększa się środki o 200 tysięcy złotych 
na pomoc dla Samorządu Województwa Pomorskiego na adaptację budynku 
zlokalizowanego przy ul. Doki i Jaracza dla potrzeb nowego Oddziału Sztuki 
Współczesnej Muzeum Narodowego w Gdańsku. I to są wszystkie zmiany w zakresie 
działania Komisji. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Dziękuję bardzo. Czy mogłaby Pani powiedzieć, o który Zbór Zielonoświątkowy 
chodzi? 
 
Pani Agnieszka Rawa - Główny Specjalista w Wydziale Budżetu Miasta i 
Podatków  
Przy ul. Menonitów. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
A ta zamiana lokali z osobą fizyczną? 
 
Pani Agnieszka Rawa - Główny Specjalista w Wydziale Budżetu Miasta i 
Podatków  
Lokal mieszkalny przy ul. Uczniowskiej 37, który jest własnością miasta, a 
własnością osoby fizycznej jest lokal mieszkalny przy ul. Leskiego. 
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Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
I to jest zamiana tych dwóch lokali? 
 
Pani Agnieszka Rawa - Główny Specjalista w Wydziale Budżetu Miasta i 
Podatków  
Tak. I to są wszystkie zmiany w budżecie w zakresie działania Państwa Komisji. 
Dziękuje bardzo. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Czy są jeszcze jakieś pytania? Nie ma, przechodzimy do głosowania. 
 
Ustalenia: Opinia Komisji 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały 
Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 
Miasta Gdańska na 2017 rok – druk Nr 1565 - w zakresie działania Komisji. 
 
Głosowanie: 
Komisja 4 głosami za - jednogłośnie - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w druku Nr 1565 – w zakresie działania 
Komisji. Opinia Nr 56-4/130/7/2018 
 

 
PUNKT – 3. 

Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia 
pomnika przyrody - druk nr 1551. Oryginał projektu uchwały - druk nr 1551 
stanowi załącznik do protokołu z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 23 kwietnia 
2018 roku. Sprawa: BRMG.0006.108.2018 
Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Przystępujemy do opiniowania projektów uchwał w sprawie ustanowienia pomnika 
przyrody. Jest bardzo ważna uwaga Pani Wiceprzewodniczącej Komisji, żeby 
wszystkie projekty zostały zreferowane, a później osobno będziemy głosowali 
poszczególne projekty uchwał.  
 
Pani Hanna Kiera, Główny Specjalista w Wydziale Środowiska 
Referując przedmiotowe projekty uchwał, powiedziała m.in., że są przedstawione 
do ustanowienia cztery pomniki przyrody, w tym dwa buki pospolite i dwa dęby 
szypułkowe.  
 
Dąb szypułkowy, rosnący przy ul. Konopnickiej 5 i 7. Jest to dąb o wysokości 28 
metrów, obwodzie pnia na wysokości 130 cm – 340 cm, wieku – około 150 lat. Dąb 
jest w dobrym stanie. I drzewo to kwalifikuje się, jako pomnik przyrody – druk nr 
1551.  
 
Wiceprzewodnicząca Magdalena Olek 
To było zgłoszone przez mieszkańca, czy to jest wydziału działalność, inicjatywa? 
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Pani Monika Kędzia, Inspektor w Wydziale Środowiska 
Drzewa te do ustanowienia pomnikami przyrody zostały zgłoszone przez 
mieszkańców.  
 
Pani Hanna Kiera, Główny Specjalista w Wydziale Środowiska 
Buk pospolity. Jest to buk o wysokości 30 metrów, obwodzie pnia na wysokości 
130 cm – 368 cm, wieku – około 160 lat. Buk rośnie na działce leśnej o numerze 
ewidencyjnym 20/1 obręb 0036, zlokalizowanej pomiędzy ulicami 
Gostyńska/Goplańska a Tuchomską, Nadleśnictwo Kolbudy, Leśnictwo Otomin jest 
w dobrym stanie. Drzewo to kwalifikuje się, jako pomnik przyrody – druk nr 1552. 
 
Dąb szypułkowy na terenie Parku Oruńskiego. Jest to dąb o wysokości 19 metrów, 
obwodzie pnia na wysokości 130 cm – 557 cm, wieku – około 275 lat. Dąb jest w 
dobrym stanie. I drzewo to kwalifikuje się, jako pomnik przyrody. Działanie to 
pozwoli na zachowanie okazałego i cennego przyrodniczo oraz historycznie drzewa 
w środowisku miejskim – druk nr 1553.  
 
Buk pospolity, odmiana czerwono listna. Jest to buk o wysokości 18 metrów, 
obwodzie pnia na wysokości 130 cm – 347 cm, wieku – około 140 lat. Buk rośnie w 
pasie wydzielenia Kanału Raduni, na skarpie w sąsiedztwie ogrodzenia Zboru 
Kościoła Zielonoświątkowego przy ul. Menonitów 2A, na działce stanowiącej 
własność miasta. Drzewo to kwalifikuje się, jako pomnik przyrody, ma na celu 
ochronę drzewa o szczególnej wartości przyrodniczej – druk nr 1554. Wszystkie te 
drzewa są opisane szczegółowo w projektach uchwał, tak, że nie będę Państwu 
zabierała czasu. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze jakieś pytania?  
 
Wiceprzewodnicząca Magdalena Olek 
Pytanie może nie bezpośrednio związane z przedstawionymi projektami uchwał, 
jakim zainteresowaniem cieszy się ta akcja „Zgłoś drzewo”. Czy to jest tak, że 
większość propozycji, które wpłynęły do urzędu omawiamy, czy jednak jest więcej 
wniosków? 
 
Pani Monika Kędzia, Inspektor w Wydziale Środowiska 
Od 27 kwietnia 2017 roku, tak, że już rok trwa akcja. Było złożonych 47 wniosków. 
Z tego na etapie wstępnej weryfikacji 23 wnioski zostały odrzucone, bo były to 
drzewa małe, albo rosnące blisko budynków, z różnych względów były zgłaszane 
te drzewa, czasem z sentymentu, ni były to drzewa jakoś cenne przyrodniczo, były 
to po prostu drzewa rosnące na terenie miasta, jak wiele innych, ale nie 
kwalifikowały się, jako pomniki przyrody. Etap wstępnej weryfikacji, czyli tutaj u 
nas w Wydziale Środowiska przeszło piętnaście wniosków. Jeden wniosek, 
zgłoszone drzewo nie uzyskało pozytywnej opinii Biura Rozwoju Gdańska. Pięć 
zgłoszeń jest na etapie zbierania opinii, 6 zgłoszeń jest już po uzgodnieniu z 
Regionalną Dyrekcją Ochrony Środowiska, i będą projekty uchwał przygotowane i 
na kolejne sesje przekazywane, 3 projekty są przygotowane, ale trzeba je jeszcze 
uzgodnić z RDOŚ. 
 
Radny Mateusz Skarbek, członek Komisji 
Czy wasz wydział ma. 
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Pani Hanna Kiera, Główny Specjalista w Wydziale Środowiska 
To jest w zakresie Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni nie w zakresie Wydziału 
Środowiska.  
 
Radny Mateusz Skarbek, członek Komisji 
Nie macie. Dziękuję. Czy możecie podjąć inicjatywę, żeby się przejechać i te lipy, 
które się da uratować, które rokują ….   
 
Pani Hanna Kiera, Główny Specjalista w Wydziale Środowiska 
Aleja jest objęta ochroną konserwatora zabytków, i jest powołany zespół do 
ratowania tej alei. 
 
Radny Mateusz Skarbek, członek Komisji 
Ale on nic nie robi generalnie. A zielony park i park Steffensa polecam pań uwadze, 
bo to jest już poza aleją, poza ochroną konserwatorską, a też są piękne 
egzemplarze. W ogóle te parki są zapomniane przez Boga i ludzi, a parę ładnych 
egzemplarzy drzew też tam jest. 
 
Pani Hanna Kiera, Główny Specjalista w Wydziale Środowiska 
Parki są w utrzymaniu Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni, zwrócimy na to uwagę. 
 
Radny Mateusz Skarbek, członek Komisji 
Dziękuję. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Dziękuję. Nie ma kolejnych pytań, przechodzimy do głosowania. 
 
Ustalenia: Opinia Komisji 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały 
Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia pomnika przyrody – druk Nr 
1551. 
 
Głosowanie: 
Komisja 5 głosami za - jednogłośnie - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w druku Nr 1551. Opinia Nr 56-
4/131/8/2018 

 
PUNKT – 4. 

Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia 
pomnika przyrody - druk nr 1552. Oryginał projektu uchwały - druk nr 1552 
stanowi załącznik do protokołu z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 23 kwietnia 
2018 roku. Sprawa: BRMG.0006.109.2018 
Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Projekt uchwały, zawarty w druku Nr 1552 został przedstawiony i dyskusja odbyła 
się w punkcie 3 porządku obrad. 
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Ustalenia: Opinia Komisji 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały 
Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia pomnika przyrody - druk nr 1552. 

 
 

Głosowanie: 
Komisja 5 głosami za - jednogłośnie - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w druku Nr 1552. Opinia Nr 56-
4/132/9/2018 

 
 

PUNKT – 5. 
Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia 
pomnika przyrody - druk nr 1553. Oryginał projektu uchwały - druk nr 1553 
stanowi załącznik do protokołu z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 23 kwietnia 
2018 roku. Sprawa: BRMG.0006.110.2018 
Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Projekt uchwały, zawarty w druku Nr 1553 został przedstawiony i dyskusja odbyła 
się w punkcie 3 porządku obrad. 
 
Ustalenia: Opinia Komisji 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały 
Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia pomnika przyrody - druk nr 1553. 
 
Głosowanie: 
Komisja 5 głosami za - jednogłośnie - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w druku Nr 1553. Opinia Nr 56-
4/133/10/2018 

 
PUNKT – 6. 

Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia 
pomnika przyrody - druk nr 1554. Oryginał projektu uchwały - druk nr 1554 
stanowi załącznik do protokołu z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 23 kwietnia 
2018 roku. Sprawa: BRMG.0006.111.2018 
Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Projekt uchwały, zawarty w druku Nr 1554 został przedstawiony i dyskusja odbyła 
się w punkcie 3 porządku obrad. 
 

Ustalenia: Opinia Komisji 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały 
Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia pomnika przyrody – druk Nr 
1554. 
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Głosowanie: 
Komisja 5 głosami za - jednogłośnie - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w druku Nr 1554. Opinia Nr 56-
4/134/11/2018 
 
 

PUNKT – 7. 
Informacja na temat powtarzających się dewastacji tunelu pod wiaduktem 
Błędnik. 
Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Szanowni Państwo. Przechodzimy do punktu 7 porządku obrad. To nie jest druk, 
tylko nie ma, co ukrywać my, jako radni, szczególnie radni z okręgu nr 2, choć to 
jest już północny kraniec okręgu nr 2, m.in. pan radny Skarbek, ja, a także inni 
koledzy radni dostają od około roku, od jednego z aktywnych mieszkańców 
informację na temat stanu tunelu pod wiaduktem Błędnik. Chodzi przede 
wszystkim o malowidła, które tam się pojawiły i pojawiają. Także szczególnie po 
nocy z soboty na niedziele ten tunel wygląda po prostu fatalnie, porozbijane 
butelki, śmieci, bałagan. W związku z tym postanowiłem włączyć ten temat do 
naszego porządku obrad, z intencją taką, żebyśmy się dowiedzieli, czy można 
cokolwiek zrobić z tym stanem rzeczy. Niektórzy radni wysłali interpelacje w tej 
sprawie, jednakże ten stan się po prostu nie zmienia. Bardzo proszę, pani Barbara 
Tchórzewska z Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni.  
 
Pani Barbara Tchórzewska, Gdański Zarząd Dróg i Zieleni 
Dzień dobry państwu. Dla sprostowania, bardziej aktywnie może od roku, 
natomiast generalnie taka nasilona interwencja mniej więcej od trzech lat. I tak 
naprawdę niezmiennie i ciągle temat ten sam, z tym samym jakby borykamy się 
problemem. Ja nie ukrywam, że jakby staję w dość kłopotliwej sytuacji, ponieważ 
muszę państwu za każdym razem, po każdej interpelacji odpowiadać, czy też 
jakby wykazywać ten sam zakres działań, czyli zakres bardzo niewielki, oprócz, 
że tak powiem takich bieżących zadaniowych działań, które prowadzimy. A 
problem jest jeden i podstawowy. Rzeczywiście mamy pewne miejsce gdzie ciąg 
komunikacyjnym, który znajduje się w centrum, gdzie to powinno być szczególnie 
traktowane, i jest to zdecydowanie wizytówka. Natomiast z drugiej strony 
niestety jest to obiekt, który znajduje się na tzw. uboczu tego centrum, a więc 
najlepsze i najdogodniejsze miejsce dla tych, którzy nie mają ochoty oglądać 
rzeczy ładnych, bądź też tą sztukę niepiękną pojmują inaczej niż większość, żeby 
nikogo nie obrazić. To jest też miejsce, które staje się miejscem pewnych imprez, 
libacji, jakby to nie nazwać, różnych przygodnych osób, a najczęściej tych, którzy 
to miejsce znają i tą miejscówkę sobie gdzieś tam upatrzyli. Temat ten jest znany 
służbom zarówno porządkowym jak i tym działom, które mają do czynienia 
cokolwiek z utrzymaniem bieżącym, akurat mój dział, który zajmuje się 
utrzymaniem obiektu jak i dział oczyszczania, który, na co dzień zajmuje się 
oczyszczaniem miasta.  
To, co jest, co możemy powiedzieć, że jest na bieżąco wykonywane? To 
niezłomnie wykonywane, że tak powiem prace porządkowe, które obywają się 
jakby w specjalnie dobranych takich dniach, żeby jak najbardziej dostosować 
niestety do zaistniałej sytuacji, bo to oczyszczanie zawsze odbywa się w piątki i 
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w poniedziałki, czyli właśnie po tygodniu, gdzie jest troszeczkę mniej tych różnych 
zdarzeń, i po tygodniu jest to doprowadzane, do, że tak powiem używalności, i 
zaraz po weekendzie, bo wiemy, że przez te dwa dni to miejsce jest bardziej 
używane, trochę więcej tych rzeczy się zadziewa, więc zaraz po weekendzie w 
poniedziałek to miejsce jest sprzątane. I to jest to, co mówię jest robione na 
bieżąco. 
Niezależnie od tego niestety walka z graffiti, która, no nie oszukujmy się jakby 
jest walką całkowicie przegraną. Przyznaję, że od pewnego czasu nie 
podejmujemy działań związanych z oczyszczaniem tych graffiti, ponieważ praca 
jest stricte syzyfowa, wykazały to już wielokrotne próby podejmowania 
jakichkolwiek tego typu działań. To znaczy spełzały one całkowicie na niczym, 
ponieważ nie ma żadnego sposobu zabezpieczenia przed tymi aktami wandalizmu. 
Głównym tutaj jakby sposobem, który mógłby zadziałać jakkolwiek na tego typu 
wandali jest monitoring, którego w tym momencie, w tamtym miejscu nie ma. Już 
w 2015 roku, jako Gdański Zarząd zgłosiliśmy pomimo tego, jakby prace związane 
z wykonaniem monitoringu i monitorowanie przestrzeni musiałby wykonywać 
Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego, któremu monitoring miejski 
podlega, ale zgłosiliśmy na prośbę prezydenta taki wniosek o budowę monitoringu 
do bazy priorytetów inwestycyjnych. Natomiast do chwili obecnej nie znalazł on 
realizacji. Przyznam szczerze, dlatego też kłopotliwa moja sytuacja, że nie jestem 
w stanie państwu powiedzieć o realnych działaniach, które można by podjąć, żeby 
nie działo się tak, jak się zadziewa. Czyli wiadomym jest, że przy ograniczonych 
środkach na utrzymanie nie jesteśmy w stanie przeznaczać tych środków tylko i 
wyłącznie na działania cykliczne, powielanie tych samych działań, które nie 
przyniosą rezultatów, bo tam wydane pieniądze potrzebne są tam, gdzie te 
potrzeby są bardziej pilne, więc to jest jakby jeden powód. Dwa. Jeżeli nie ma 
tego monitoringu, to każde włożone pieniądze tak naprawdę idą na marne, bo to 
nie przynosi żadnego rezultatu. Co prawda jedynym możliwym wyjściem to jest 
rzeczywiście gdzieś ten nacisk, najpierw zabezpieczenia, a później próby, mówię 
próby ratowania w pewnym sensie tej przestrzeni, tych powierzchni, które są w 
tym momencie zamalowane, ponieważ przyznam szczerze, po ostatniej 
interpelacji, przy nacisku kolejnym, żeby jednak doprowadzić tam do ładu 
podjęliśmy pewne działania, a dokładnie działania z usuwaniem tych graffiti. 
Niestety nie jest to takie proste. Dwie poprzednie próby zakończyły się 
niepowodzeniem, tzn. ta ilość rzeczywiście nanoszonych tam tych licznych farb, 
niekoniecznie takich, które służą nanoszeniu na to, tych farb jest tam tak dużo, 
że tak mocno ingeruje w tą powierzchnię, tego klinkieru, że usuwanie tego stało 
się niemalże niemożliwe. Podjęta zostanie jeszcze w najbliższym czasie trzecia, 
ostateczna próba usunięcia tych farb z użyciem takich środków bardzo mocno 
powiedziałabym nawet niebezpiecznych, mocno żrących, dlatego będzie to 
musiało się odbywać i wyłączyć tunel w całości z ruchu. Pewnie w porze nocnej, 
gdzie nie będzie żadnych postronnych osób, z pełnym zabezpieczeniem, bo to 
rzeczywiście wymaga pewnych, takich prewencyjnych zachowań. Natomiast, no 
nikt z nas nie zna efektów podjętych działań. Jeżeli ta próba, ostateczna już taka, 
że tak powiem skrajna nie przyniesie rezultatu, to tak naprawdę będziemy musieli 
się poddać i znaleźć rozwiązania inne, pewne kompromisowe. Czy w ogóle 
przemalowanie, czy wprowadzenie tam pewnego kontrolowanego graffiti. 
Natomiast nie ukrywam, że jakby dla nas jest to wyjście, którego nie chcielibyśmy 
nawet zastosować, ponieważ pewne przestrzenie, a tutaj powierzchnie, chociażby 
klinkierowe, to nie powinny być po prostu zamalowywane farbą. Takie mamy 
stanowisko i chcielibyśmy utrzymać, o ile się uda tą przestrzeń w tym docelowym 
jej kształcie.  
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Natomiast, do czego znowu wracamy? No każda kolejna próba i każde kolejne 
podjęte jakieś wyzwanie, no nie ukrywam, nie zostanie już, że tak powiem 
zakończone sukcesem, jeżeli rzeczywiście nie zabezpieczymy już po raz kolejny 
tego miejsca i nie spowodujemy jakby prewencyjnych działań, które uniemożliwią 
robienie tam tego graffiti, bądź też później ewentualne ściganie sprawców, tylko 
pozostawimy tą przestrzeń, jako niezabezpieczoną. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Dziękuje bardzo. Chciałem, żeby pani przypomniała. W 2015 roku, jak dobrze 
zapamiętałem państwo zgłosili zainstalowanie tam monitoringu. 
 
Pani Barbara Tchórzewska, Gdański Zarząd Dróg i Zieleni 
Tak, w 2015 roku instalacja monitoringu została zgłoszona, znajduje się na liście 
priorytetów, które są gdzieś tam oddalane. 
 
Radny Mateusz Skarbek, członek Komisji 
To jest tak, że ta powierzchnia klinkierowa nie nadaje się na używanie tam farb 
anty-graffiti? Różne informacje na ten temat słyszałem, znani mi są różni 
producenci, różne metody powłoki. Nie tylko graffiti, anty mocz też są takie 
technologie. Chciałbym się dowiedzieć, jakie materiały, powierzchnie się na to 
nie nadają, czy tu też jest kwestia kosztu?  
 
Pani Barbara Tchórzewska, Gdański Zarząd Dróg i Zieleni 
To nie jest, że się jakieś powierzchnie nie nadają. Oprócz takich, które jakby, no 
nie mogą ze względu np. zabytkowość i pewne inne jakieś preferencyjne. 
Natomiast nie ukrywam, że jakby środków producenci wyprodukowali mnóstwo. 
Niestety najbardziej kłopotliwe są te, gdzie nie są zastosowane, przez, że tak 
powiem zarządcę, który miał swoje sprawdzone systemy, tylko wykonawców, 
którzy spełniali pewne, że tak powiem wymogi specyfikacji, czyli pewne założenia 
były natomiast stosowali środek, który…, powiem tak. W praktyce okazywało się 
jak bardzo on się sprawdza. Niestety odbywa się to po iluś latach i przyznam 
szczerze, nie wszystkie te środki sprawdzają się w tak samo właściwy sposób. 
Mieliśmy do czynienia z takimi, które po latach zaczęły się łuszczyć, z takimi, 
które jak się okazywało pomimo tego, że nie miały, że tak powiem przepuszczać 
całkowicie i robić taką stałą barierę, to ona jednak przenikała i wżerała się gdzieś 
tam w te powierzchnie. Ciężko jest mówić o nowych środkach, których się nie zna 
i nie zastosowało. 
 
Radny Mateusz Skarbek, członek Komisji 
Przepraszam, że wejdę w słowo. Czy my, jako miasto testowaliśmy te środki z 
własnych środków, czy to mamy doświadczenie prywatnych inwestorów? 
 
Pani Barbara Tchórzewska, Gdański Zarząd Dróg i Zieleni 
Nie, to jest tak, że dopóki rynek się nie ustabilizuje i producenci, że tak powiem 
wprowadzają na rynek nowe materiały, to dopóki się ich nie zastosuje, nie 
sprawdzi, to nikt z nas nie wie, oprócz tego oczywiście, co reklamuje producent i 
zagwarantuje czysto słownie, więc nie wiadomo, czy się one rzeczywiście 
sprawdzą. 
 
Radny Mateusz Skarbek, członek Komisji 
Czy stosowaliśmy na jakichkolwiek powierzchniach jakieś tego typu środki? 
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Pani Barbara Tchórzewska, Gdański Zarząd Dróg i Zieleni 
Tak. Na różnych powierzchniach są stosowane, z tym, że rzeczywiście to są 
najczęściej takie miejsca, które po pierwsze są zabezpieczone również w inny 
sposób, czyli znajdują się gdzieś na uboczu. A dwa. Zabezpieczają takie miejsca 
bardzo newralgiczne, bardzo takie priorytetowe. 
 
Radny Mateusz Skarbek, członek Komisji 
A gdzie były stosowane, mogłaby pani podać przykład? 
Pani Barbara Tchórzewska, Gdański Zarząd Dróg i Zieleni 
Na wielu pomnikach chociażby. Czyli to są te miejsca, które jak najbardziej 
chcielibyśmy uchronić przed takimi aktami wandalizmu. Jeżeli chodzi o wszystkie 
powierzchnie obiektów, murów, kamienic, budynków itd., no nie jesteśmy w 
stanie zabezpieczyć w tym momencie wszystkich takich powierzchni. 
 
Radny Mateusz Skarbek, członek Komisji 
To jest jasne.  
 
Pani Barbara Tchórzewska, Gdański Zarząd Dróg i Zieleni 
Dla przykładu powiem państwu tylko, że np. sprawdziliśmy jakby to wyglądało 
chociażby w takim tunelu, gdzie najlepiej by się sprawdzał, z racji tej dużej ilości, 
a nie gdzieś tam fragmentarycznie pojawiały się malunki. Nanoszenie 
każdorazowo tego środka prewencyjnego, po wyczyszczeniu takiego tunelu, jak i 
później usuwanie tego środka razem z graffiti, założyliśmy, ze odbywa się to 
przynajmniej raz w miesiącu, bo mniej więcej po takim czasie ten tunel 
powróciłby do wyglądu obecnego, to koszt w skali roku byłby około 170 tysięcy 
złotych. Czyli mówimy o kwotach takich, jakie się przeznacza miej więcej na 
utrzymanie wszystkich tuneli w Gdańsku w roku. 
 
Radny Mateusz Skarbek, członek Komisji 
Czy państwo mieli jakąś wymianę korespondencji, albo, chociaż zdań z naszą 
Strażą Miejską, państwo sygnalizowali problem? 
 
Pani Barbara Tchórzewska, Gdański Zarząd Dróg i Zieleni 
Tak. Chociażby z ostatnią interpelacją, chyba pani radnej Lodzińskiej, i po naszej 
interwencji pan prezydent zobowiązał Straż Miejską do częstszych kontroli i 
patroli tego miejsca. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Czy są jeszcze jakieś pytania? Nie ma.  
Dla podsumowania tej dyskusji, żeby nie było tak, że sobie porozmawialiśmy, 
ponarzekaliśmy, porozkładaliśmy ręce. Myślę, że byłoby wskazane, żebyśmy, jako 
Komisja spróbowali na miarę naszych skromnych możliwości wspomóc panią w tych 
działaniach i chciałbym zaproponować złożenie wniosku do Prezydenta Miasta 
Gdańska o zainstalowanie monitoringu. 
 
Pani Barbara Tchórzewska, Gdański Zarząd Dróg i Zieleni 
To jest punkt wyjścia. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
To jest punkt wyjścia. W wielu sytuacjach innych, jakiś dewastacji to się okazuje 
jednym wyjście, bo bez tego to państwo możecie usuwać, nie usuwać, niezależnie 
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czy będziecie to robili. Tutaj akurat osobiście doceniam państwa prace w tym 
zakresie, ale po prostu szkoda marnowania zasobów na coś, co i tak przetrwa 
bardzo krótko. Wobec tego zgłaszam wniosek formalny o zamontowanie tam 
monitoringu. Czy są jakieś uwagi do tego wniosku? 
 
Radny Mateusz Skarbek, członek Komisji 
Monitoringu tego miejsca i okolic, czyli pod wiaduktem i jego okolic, bo to jest 
miejsce skryte, przy torach.   
 
 
Pani Barbara Tchórzewska, Gdański Zarząd Dróg i Zieleni 
Nie wiem czy państwo macie świadomość. Tam są również w przyczółkach są 
pewne pomieszczenia Teoretycznie niedostępne, ale niestety w praktyce okazuje 
się inaczej, gdzie zamieszkują sobie różne osoby. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Dziękuję. Przechodzimy do głosowania wniosku. 
 
Ustalenia: Wniosek Komisji 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie wniosku o następującej treści: Komisja 
uprzejmie prosi Pana Prezydenta o zainstalowanie kamer w celu 
monitorowania przejścia w tunelu pod wiaduktem Błędnik i jego okolic. 
 
Głosowanie: 
Komisja 5 głosami za – jednogłośnie podjęła ww. wniosek, który zostanie 
skierowany do Prezydenta Miasta Gdańska. Wniosek Nr 56-4/24/3/2018 stanowi 
załącznik nr 4 do protokołu.  

 
 

PUNKT – 8. 
Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Dziękuję. Spraw wniesionych ze strony członków Komisji nie ma. Korespondencja. 
Jest rozstrzygnięcie wojewody w sprawie uchwały  tzw. krajobrazowej, 
członkowie Komisji otrzymali drogą e mailową. Będzie skarga do Wojewódzkiego 
Sądu Administracyjnego w tej sprawie. Porządek obrad został wyczerpany, 
zamykam posiedzenie Komisji – godz. 17:05.  
 

 
Przewodniczący 

Komisji Zrównoważonego Rozwoju RMG 
 

Adam Nieroda 
 
Protokół sporządziła: 
 
Elżbieta Wajs-Deyck 


